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Forsiden: Kurt Kristian
sen, Vordingborg, er en 
særdeles aktiv cykel-mo- 
tionist. Udover at have 
deltaget i DFIF’s cykel
kampagne 1984 har han 
også i løbet af 14 dage 
deltaget i og gennemført 
3 nordiske motionscykel
løb på en samlet længde 
af 1.200 km. Læse mere 
inde i bladet om Kurt Kri- 
stiansens bedrift. Fotoer.
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Samfundets jagt på 
de frivillige ledere

Naturens dyr er mere eller mindre fredet i 
bestemte perioder afåret. Det samme kan 
man ikke sige om de frivillige ledere. De 
bliver jagtet hele året a f det danske sam
fund.

Hvem husker ikke skattemyndig
hedernes jagt efter de sorte penge i idræt
ten. -  Og hvad blev resultatet? Gør man det 
op i kroner og ører i forhold til brugte 
arbejdstimer, er det ikke systemet værdigt. 
Havde det været i det private erhvervsliv, 
havde firmaet forlængst drejet nøglen, da 
det viste sig at være en dårlig forretning.

Det er ikke kun skattemyndighederne, 
der har benyttet sig a f jagten på de ufredede 
idrætsledere. Det har Toldvæsenet også. 
Det gjorde man bl.a. ved at lægge 22 pro
cent moms på turistkørsel med bus. Det 
skal dog retfærdigvis anføres, at denne re
gel ikke kun berører de idrætsforeninger, 
der lejer en bus til de respektive hold, men 
alt hvad der har med turistkørsel at gøre. 
Men det er trods alt en kendsgerning, at det 
er en yderligere udgift, som foreningerne 
ikke havde tidligere.

-  Og for at det ikke skal være løgn, så er 
ordensmagten, det danske politi, fulgt tro
ligt efter i sine statslige kollegers fodspor. 
Flere politimestre i de respektive politi
kredse er nemlig også begyndt at skyde 
med skarpt mod idrætslederne. Det har 
bl.a. resulteret i en nedskæring af de re
spektive foreningsbevillinger, som man sø
ger politiet om tilladelse til. Disse 
bevillingstilladelser kan dog være vidt for

skellige fra den ene politikreds til den an
den. Det er nemlig op til den stedlige politi
mester selv at vurdere, hvad han skønner er 
rimeligt og acceptabelt i netop hans poli
tikreds.

Alt dette har i den sidste ende betydet 
mindre penge i de i forvejen slunkne 
foreningskasser. Og det har igen betydet 
nye og flere hovedbrud hos de frivillige le
dere. Dette, sammenholdt med en stagnati
on af de offentlige tilskud samt nedskærin
ger i de kommunale tilskud, har givet de 
ulønnede og frivillige ledere særdeles dårli
ge arbejdsbetingelser.

Man skal ikke være spåmand for at kun
ne se de dystre fremtidsperspektiver: de fri
villige lederes flugt fra de jagede foreninger.

Det må være forståeligt for enhver bor
ger, hvorfor man ingen idrætsledere kan få !  
Det må være ligeså forståeligt, at dem man 
får, forlader deres poster igen meget hur
tigt. For hvem orker at knokle med disse 
store problemer i deres fritid oven på en 
hård arbejdsdag!

Tidligere var det bl.a. de sportslige akti
viteter og samværet med idræts
kammeraterne, der lokkede lederne til.
Men i dag er lederarbejdet ved at udvikle 
sig til en jagt efter penge i stedet for at kon
centrere sig om det egentlige og centrale -  
idræt og motion.

Hvis ikke samfundssystemet snart finder 
ud af at »frede« de frivillige idrætsledere, så 
vil de uddø som de jagede dyr i naturen, der 
heller ikke er fredet. -jr.
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DFIF har oprettet sin 
egen hjælpefond

Med det formål at yde en be
grænset støtte til aktive DFIF- 
medlemmer -  herunder også 
idrætsledere -  der kommer til ska
de på legeme eller ting under ak
tivitet i forbundet eller hørende 
organer, d.v.s. sammenslutninger, 
kredse og klubber, har forbundet 
oprettet sin egen hjælpefond.

Fonden kan i særlige tilfælde 
yde støtte til de før nævnte perso
ner, som kommer ud for alvorligt 
eller langvarig tilskadekomst og 
sygeleje samt til nærtstående ef
terladte.

Fondsbestyrelsen, som udgø
res af DFIF’s forbundsstyrelse, 
skønner i hvert enkelt tilfælde, 
hvorvidt de pågældende er træn
gende og værdige til at modtage 
hjælp fra fonden.

Hjælpefondens støtte ydes med 
et kontantbeløb alt afhængig af 
skadens omfang. Der ydes nor
malt ikke støtte i tilfælde, hvor 
skadelidte oppebærer løn, syge
hjælp eller er sikret gennem egen 
forsikring eller DFIF’s ulykkes- 
og ansvarsforsikring. Der ydes 
kun støtte, såfremt skaden er ind
truffet under et godkendt DFIF 
organs nationalt eller internatio
nalt idrætsligt samarbejde. Endvi
dere ydes kun støtte for skader, 
der er sket, når en ansvarlig leder 
eller dommer har været til stede.

Hjælpefonden kan eksempel
vis yde tilskud til tandskader med 
50 procent af regningens udvisen
de dog max. 1.000 kr„ samt til bril
ler eller kontaktlinser med 50 pro

cent af regningens udvisende, dog 
max. 750 kr. Støtte til nærtstående 
efterladte kan max. andrage 10.000 
kroner.

Ansøgning om støtte fra hjæl
pefonden skal ske på det af DFIF

udarbejdede ansøgningsskema, 
som skal være attesteret af den lo
kale sammenslutningsformand. 
Ansøgningsskema samt statutter 
for DFIF’s hjælpefond kan rekvi
reres på forbundskontoret. -jr.

Idrætsmærket 1983

Der er i 1983 erhvervet 13.630 idrætsmærker, der fordeler sig mellem de
organisationer, der er tilsluttet idrætsmærket:
Dansk Idrætsforbund....................................................................... 3.218
De Danske Skytte- Gymnastik- og Idrætsforeninger................... 3.340
De Danske Gymnastik- og Ungdomsforeninger.........................  3.953
Forsvarets befalingsmænd............................................................  2.064
Forsvarets værnepligtige............................................................... 486
Hjemmeværnet.............................................................................  23
Kvindekorpsene............................................................................  39
Civilforsvaret.................................................................................  95
Dansk Firmaidrætsforbund........................................................... 88

13.306
Politiidrætsmærket........................................................................  324
I alt...................................................................................................13.630

De 13.306 IDRÆTSMÆRKER er erhvervet af:
6.420 MÆND -  5.160 KVINDER -  l .092 PIGER -  634 DRENGE.

Der er hermed pr. 31.I2. 1983 erhvervet i alt 587.774 Idrætsmærker i 
Danmark siden stiftelsen af Idrætsmærket den 13. december 1921.

Hertil kommer 2.973 POLITIIDRÆTSMÆRKER erhvervet, siden 
dette mærke blev indstiftet i 1972.

Dansk Firma Idræts Forbund er som indstillingsberettiget medtaget i 
statistikken.
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Foreningsvejlederfunktionen kan 
højne DFIF’s service over for 
kredse og sammenslutninger

Det mener Carsten E. Chri
stiansen, Ringkøbing Amts
kreds, der sammen med 
Hanne G. Teichert blev an
sat i hver sin amtskreds som 
foreningsvejleder via job
skabelsesloven i slutningen 
af 1983.

Efter nu at have virket over et 
halvt år som foreningsvejleder for 
Ringkøbing Amtskreds, må jeg er
kende, at funktionen har udviklet 
sig til en meget alsidig og spæn
dende stilling.

Sammenslutningerne i Ringkø
bing Amtskreds har, omend med 
forskel, benyttet mig til behand
ling og løsning af en række opga
ver, der rækker lige fra regnskab 
over markedsføring til møde i ret- 

* ten. Selvfølgelig optager kredsad
ministrationen en stor del af min 
arbejdstid, men der er også tid til 
andre ting, f.eks. opstart af et 
amtsblad for Ringkøbing Amts
kreds (første nummer udkommer 
september 1984), der skal fungere 
som informations- og debatorgan 
for bestyrelses- og udvalgsmed
lemmer i kredsen.

Bliver benyttet
Som det fremgår af ovenstående, 
er der her skabt en stilling, der kan

Carsten E. Christiansen.

højne DFIF’s service over for 
kredse og sammenslutninger. En 
service, der bliver benyttet i Ring
købing og Sønderjylland.

Det arbejdspres, der på den 
måde bliver taget fra kredsen og 
sammmenslutningerne, er, efter 
min mening, med til at gøre disse 
mere velfungerende, da de nu kan 
koncentrere sig om det primære: 
idrætten.

Efterhånden som rutinen og de 
opnåede erfaringer forøges, me
ner jeg, at foreningsvejlederen 
bruges bedst, ved at udvide hans/ 
hendes geografiske arbejdsområ

de med 1-2 nabokredse, alt af
hængig af kredsenes størrelse. 
Dette vil på lidt længere sigt være 
overkommeligt for foreningsvejle
deren og til fordel for kredsene.

Foreningsvejlederordningen 
har hidtil fungeret godt i Ringkø
bing Amtskreds, hvilket ikke 
mindst skyldes kredsformandens 
og sammenslutningernes absolutte 
opbakning.

Positive erfaringer
Jeg håber, at foreningsvejleder

ordningen får lov til at fortsætte, 
og vil blive udbygget, så også an
dre kredse og sammenslutninger 
kan få udbytte af de positive erfa
ringer og resultater, der er opnået 
i de to kredse, der benyttede sig af 
tilbuddet og fik ansat en forenings
vejleder.

Carsten E. Christiansen, 
foreningsvejleder, 

Ringkøbing Amtskreds.

Forenings
vejleder
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Faxe Firma Sport kan nu tilbyde 
idrætsaktiviteter for arbejdsledige
Sammenslutningen har overtaget et kommunalt initiativ, der blev startet sidste vinter på for
anledning af byrådsmedlem Signe Bartel

Efter kun godt 1 års beståen har 
Faxe Firma Sport, som den yng
ste og en af landets mindste sam
menslutninger, formået at få eta
bleret et direkte tilbud til de ar
bejdsledige og efterlønsmodta
gerne. -  Et tilbud, som flere af 
DFIF’s langt ældre sammenslut
ninger ikke har kunnet eller ville 
realisere, har Faxe Firma Sport, 
på trods af flere forskellige og øge
de arbejdsopgaver som nystartet 
sammenslutning, nu bevist, at det 
kan lade sig gøre. Man har også 
erfaret, at der er et stort behov på 
netop dette område.

FIRMAIDRÆT har haft en 
samtale med initiativtageren bag 
opstarten, byrådsmedlem Signe 
Bartel, Socialdemokratiet. Signe 
Bartel er medlem af kulturudval
get og formand for fritidsnævnet. 
Derudover har hun mange års 
erfaring på bagen som frivillig 
idrætsleder.

Et dybt indtryk
-  Hvordan opstod ideen med til- 

buddet til de arbejdsledige?
-  Det var en artikel i AKTU

ELT om et projekt i Odense, der 
fik mig til at arbejde videre med 
tanken. Efter at have haft kontakt 
med bl.a. Fællesorganisationen og 
Dansk Arbejder Idræt (DAI) samt 
undersøgt udfoldelsesmulighe
derne startede vi officielt op i fe
bruar 1984.

-  Hvorfor starter man egentlig 
et sådan tilbud?

Byrådsmedlem Signe Bartel, Faxe.

-  Fordi jeg har kendt til ar
bejdsløshedsproblemer gennem 
venner og familier og set, hvor
dan man rent psykisk kan gå ned. 
Det har gjort et dybt indtryk på 
mig. Men det er nok også mine 
mange år som frivillig idrætsle
der, der gjorde, at vi fik startet et 
tilbud til de arbejdsledige og ef
terlønsmodtagerne.

De arbejdsledige får stillet gra
tis lokaler til rådighed af kommu
nen. Det hele kører på frivillig ba
sis uden betalte ledere eller in
struktører. Signe Bartel lægger 
stor vægt på, at man har kunnet 
sætte noget i gang, uden det di

rekte kostede kommunen noget. 
På den måde kan man lettere 
komme til byrådet en anden gang, 
når man har bevist, at man godt 
kan lave noget, uden det koster de 
store summer. Mod at deltagerne 
selv betalte et beløb på 5 kr. pr. 
aktivitet pr. uge, kunne projektet 
hvile i sig selv.

De erhvervsdrivende 
positive

Men erfaringerne fra Odense 
sagde også, at det primært var ik
ke idrætsudøvere som ville tage 
imod tilbuddet. Derfor gik Signe 
Bartel til banker og sparekasser 
samt de erhvervsdrivende m.fl. for 
at få dem til at skænke nogle mid
ler og rekvisitter, således de ar
bejdsledige ikke i første omgang 
skulle ud at investere i f.eks. ket- 
chere m.v. for blot at prøve, om 
det var noget for dem. Og hun 
blev meget positivt modtaget, hvil
ket også var medvirkende til en 
positiv modtagelse og start på pro
jektet, understreger Signe Bartel. *

Skulle prøves af
-  Hvorfor har I nu overdraget 

projektet til firmasporten?
-  Ja, det havde jeg næsten også 

regnet med, at du ville stille mig 
det spørgsmål. Helt ærligt, da jeg 
fik ideen, var jeg klar over, at der 
var nogle ting, som skulle prøves 
af inden, vi lukkede dem ind no
gen steder, idet kommunen ikke 
var stor nok (godt 11.000 indbyg
gere red.) til, at jeg kunne splitte
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dem ud til de tre lokalsamfund, vi 
har i kommunen.

Efter at have taget både Fri
tidsnævnet og idrætsforeningerne 
med på råd, samt ved at følge del
tagerne i projektet, blev jeg klar 
over, at det ville være en dårlig idé 
at splitte deltagerne op og ud i fle
re foreninger. Men da firma
idrætten på et meget tidligt tids
punkt havde rettet henvendelse til 
mig, at de gerne ville overtage 
projektet, undersøgte jeg denne 
mulighed. Men jeg sagde også til 
mig selv, at dette her må aldrig no
gensinde blive noget, der minder 
om kapring af medlemmer. Men 
jeg kunne også godt se, når jeg sad 
med timeplanerne for hallerne, at 
hvis det ikke blev en af de eksiste
rende foreninger i kommunen, der 
skulle overtage projektet, så kun
ne det blive en helt ny forening og 
afdeling under Dansk Arbejder 
Idræt. Og de konsekvenser kun
ne jeg ikke overskue. Jeg synes 
derfor, at det lige så godt kunne 
være firmaidrætten, der stod for al 
motionsidrætten i kommunen.

Repræsenterer alle 
aktiviteter

En anden ting, som jeg også 
lagde stor vægt på i min vurde
ring var, at firmaidrætten repræ
senterer alle aktiviteter i modsæt
ning til andre foreninger i kom
munen, som f.eks. bold- og bad
mintonklubben, der har speciali
seret sig. Derfor faldt valget på 
Faxe Firma Sport.

-  Hvordan har kommunen 
tænkt sig at støtte projektet frem
over?

-  Foreløbig kun ved at stille ve
derlagsfri lokaler til rådighed. 
Men der er for mig ingen tvivl om, 
at der på længere sigt er basis for 
at ansætte fritidsassistenter eller 
projektledere i kommunerne. Det 
er vejen frem for alle parter. Det 
er også sikkert, at kommunerne 
vil være tjent med at ansætte så
danne personer, slutter Signe Bar- 
tel. -jr.

TRIM-lederkursus
Danmarks TRIM-komite indbyder herved til kursus til uddannel
se af TRIM-ledere.
Sted:
Den jyske Idrætsskole, Vejle.
Tidsrum:
Kurset er på ca. 65 timer og afvikles over følgende fire week
ends:

4.- 6. januar 1985 1.- 3. februar 1985
18.-20. januar 1985 15.-17. februar 1985

Undervisningen begynder fredage kl. ca. 21.00 og slutter søndage 
kl. ca. 14.00.
Formål og indhold:
Formålet med kurset er:
-  at give deltagerne en kort teoretisk og praktisk indføring i em
nerne:
træningslære, tests, skader og tapening, 
musik og bevægelse, 
trim i vand,
skovtræning og orienteringsløb,
forskellige former for boldspil og lege, herunder badminton og 
volleyball.
Deltagere:
På kurset, der er nomineret til 24 deltagere, optages fortrinsvis 
personer, der uden forudgående egentlig idrætslig eller pædago
gisk uddannelse, alligevel gennem deres virke har dokumenteret 
interesse og anlæg for, på lokal plan, at iværksætte og lede mo- 
tionsvirksomhed/trim.
Kursusbevis:
Kurset er en helhed, hvorfor der fordres deltagelse i alle fire week
ends. Når alle lektioner er gennemgået, udstedes kursusbevis. 
Kurset er ikke kompetencegivende.
Økonomi:
Deltagerne betaler et gebyr på kr. 500,00, der vil blive opkrævet 
sammen med meddelelse om optagelse på kursus.
Danmarks TRIM-komite betaler opholdsudgifterne. Endvidere 
rejseudgifterne- i de tilfælde, hvor disse ikke kan refunderes af 
klubben, hjemkommunen eller andre instanser.
Optagelse:
Ansøgning om optagelse indeholdende navn, adresse, evt. tlf., 
fødselsdag og -år, samt hvor (lokal TRIM-komite, idrætsforening, 
institution o.lign.) man udøver TRIM, sendes til 

DANMARKS TRIM-KOMITE 
IDRÆTTENS HUS 
2600 GLOSTRUP 

senest 15. oktober 1984.
Meddelelse om optagelse på kurset vil blive givet umiddelbart ef
ter ansøgningsfristens udløb.
Såfremt man ønsker yderligere oplysninger kan henvendelse ret
tes til komiteen på tfl. (02) 45 55 55 lokal 259.

Danmarks TRIM-komite.
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Nyt skattecirkulære om 
foreningernes skatte- og 
selvangivelsespligt

Statsskattedirektoratet har 
udsendt et nyt cirkulære, der 
vedrører idrætsforeninger 
og andre foreninger medfri- 
tidsamtiviteter som formål.

Et udvalg bestående af stats
skattedirektør Hans Vesterberg, 
skatteinspektør Preben Bertelsen, 
Helsingør kommune, samt Bent 
Agerskov fra Dansk Idræts-For
bund, der repræsenterede Idræt
tens Fællesråd, har i fællesskab 
udarbejdet det nye skattecirku
lære.

Udvalget blev nedsat efter 
Statsskattedirektoratet i slutnin
gen af 1983 iværksatte en jagt på 
de »sorte« penge i idrætsforenin
gerne. Flere var af den opfattelse, 
at Statsskattedirektoratet i stedet 
burde have informeret noget bed
re om reglerne, i stedet for at 
iværksætte den omtalte dybdegå
ende kontrol. Og det er så sket nu 
med det nye cirkulære.

Cirkulæret er på to sider og er 
forlængst via forbundskontoret 
udsendt til samtlige kredse og 
sammenslutninger. Forbundskon
toret ligger naturligvis fortsat inde 
med nogle eksemplarer, hvis det 
tilsendte er blevet væk, eller man 
ønsker flere.

Vi bringer her det nye skattecir
kulære i sin fulde ordlyd:

Idrætsforeninger og andre foreninger 
med fritidsaktiviteter som formål.
1. Foreningernes skatte- og selvangivelsespligt.
Foreninger er skattepligtige efter selskabsskattelovens § 1, stk. 1, nr. 6, 
når de har erhvervsmæssig indtægt, herunder entreindtægter ved offent
lige sportsarrangementer og indkomster fra f.eks. bingospil og kioskdrift. 
De kan dog efter selskabsskattelovens § 3, stk. 2 og 3 fritages for beskat
ning, i det omfang de anvender eller henlægger den erhvervsmæssige 
indtægt til almenvelgørende eller almennyttige formål.
Idrætsforeninger og foreninger med fritidsaktiviteter som formål med
tages herefter af praktiske grunde ikke ved skatteansættelsen, idet det 
forudsættes, at de opfylder betingelserne for skattefritagelse. 
Foreningerne skal derfor ikke indsende selvangivelse, med mindre de 
anvender deres indtægter til andet end deres vedtægtsmæssige formål. 
Ligningsmyndighederne har dog ret til at afkræve foreningen oplysnin
ger, som er nødvendige for at afgøre, om den fortsat opfylder betingel
serne for skattefritagelse, og der kan foretages efterbeskatning i over
ensstemmelse med selskabsskattelovens § 3, stk. 3, hvis midlerne anven
des til andet end de forudsatte formål.
2. Skattetræ k og oplysningspligt.
2.1. Udbetaling af omkostningsgodtgørelse til personer, der i øvrigt er 

ulønnede.
Foreningen skal ikke trække A-skat ved udbetaling af omkostningsgodt
gørelse og ikke indsende oplysningsseddel til skattemyndighederne.
Ved omkostningsgodtgørelse forstås:
a. Kilometergodtgørelse efter ligningsrådets satser til spillere og trænere 

for kørsel i egen bil, herunder kørsel med andre idrætsudøvere, samt 
til forældre, som i egen bil kører for idrætsudøvende børn. I øvrigt 
henvises til afsnittet om rejse- og kørselsgodtgørelse i statsskattedirek
toratets vejledning Skattetræk.

b. Ydelser, der kun dækker udgifter til:
-  telefon, porto og kontorartikler samt møder
-  sportstøj
-  vask og rensning af sportstøj.

Tilsvarende anses
c. Dommervederlag på indtil 75 kr. pr. kamp for medgået til formålet.
2.2. Udbetaling af løn og omkostningsgodtgørelse.
Foreninger, der udbetaler løn til idrætsudøvere, trænere, kasserere og

8 FIRMAIDRÆT



anden medhjælp, kan undlade at trække A-skat, hvis lønnen pr. kalen
derår på forhånd er aftalt til 10.000 kr. eller derunder.
Overstiger den aftalte løn 10.000 kr. pr. kalenderår, skal der trækkes A- 
skat i det fulde beløb.
Der skal ikke trækkes A-skat i godtgørelse til dækning af udgifter til 
rejse, kørsel og fortæring under rejse.
De udbetalte løn- og godtgørelsesbeløb er som hidtil skattepligtig ind
komst for modtagerne, og der skal derfor indsendes oplysningsseddel på 
det samlede udbetalte beløb, selv om der ikke er trukket A-skat. Belø
bet anføres i felt 13 (A-indkomst).
Rejse- og befordringsgodtgørelse skal opføres på oplysningssedlen både 
i felt 13 og i felt 20.
Personer, der modtager løn uden skattetræk, bør anmode om ændring 
af deres forskudsregistrering, hvis de vil undgå restskat. Lønnen, der er 
A-indkomst, vil af tekniske grunde blive betragtet som B-indkomst ved 
den ændrede forskudsregistrering.
2.3. Tabt arbejdsfortjeneste.
Der skal ikke trækkes A-skat i erstatning for tabt arbejdsfortjeneste, 
ligesom der ikke skal indsendes oplysningsseddel for denne for amatør
idrætsfolk.

3. Ikrafttrædelse m.v.
Cirkulæret gælder fra og med indkomståret 1984.
Reglerne vedrørende skattetræk har dog først virkning fra 1. juli 1984. 
Eventuelle tvivlsspørgsmål kan rettes til kommunens arbejdsgiverkon- 
trol. Hans Westerberg / Hans Christensen

SPORTSTBJ
direkte fra fabrik til forbruger.

id a n a
sport

Dueoddevej 14, Herning 07-22 06 22

Træningsdragter i lækker blank 
kvalitet til attraktive priser. 
Polyester/triacetat.

Priseks. str. M kr. 275,00 
moms kr.60,50 

i alt incl. moms 
kr. 335,50

Idana Sport 
sælger alt 
inden for 
sportsbe
klædning. 
Ring eller 
skriv efter 
vor farve- 
brochure.

Vejledning vedrørende opførelse 
af idrætshaller

Anlægsudvalget for idræts- 
byggeri, som er etableret 
mellem Idrættens Fællesråd 
og Kommunernes Landsfor
ening, har udarbejdet en 
publikation på 22 sider, der 
indeholder en teknisk vej
ledning i forbindelse med op
førelse a f idrætshaller.

Hæftet indeholder bl.a. en ori
entering om placeringen af idræts
hallen, herunder arealstørrelse og 
parkeringsarealer. Et projekte
ringsgrundlag indeholdende rum
program, rummenes placering i 
forhold til hinanden samt diverse 
idrætsarealer. Endvidere en om
tale om diverse birum samt in
ventar og idrætsredskaber m.m.

Hæftet indeholder også en be
skrivelse af bygningskonstruktio
ner samt tekniske installationer.

Derudover er der en orientering 
om de særlige forhold, der gør sig 
gældende ved opførelse af skole
haller.

Hæftet kan være en god hjælp 
for såvel idrætsforeninger som 
kommuner samt teknikere ved til
rettelæggelsen af projekteringen 
af idrætshaller.

Hæftet kan efter behov rekvi
reres gratis fra forbundskontoret 
af sammenslutningerne.

-jr-
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Klubservice 
gør det nemmere at 
ekvipere din klub

Med Berri Klubservice får din klub nemlig

•  Utallige kombinationsmuligheder
•  Ensartet kvalitet for alle medlemmer
•  Klart klubimage
•  Samlet indkøb
•  Hurtig levering
•  Billigere

Hos din lokale Berri forhandler får du 
beviset.

Du kan låne et udvalg af Berri kollektionen 
evt. til jeres næste bestyrelsesmøde. Vælg 
blot model, størrelse og farve, så klarer 
Berri forhandleren resten.

Nærmeste forhandler oplyses på tlf. (06) 21 00 33

Berri -  et dansk kvalitetsprodukt.
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-  Et nyt DFIF-tilbud til sammenslutninger og klubber:

Bordtenniskampagne med 
afsluttende stævne under 
hyggelige former
Der arrangeres også lokale turneringer under titlen »KANTINE-CUPPEN«

Ta’ et slaw bordtennis, er titlen på 
den kampagne, DFIF i samarbej
de med intersport vil starte i det
te efterår.

Bordtennis er en oplagt firma
idrætsaktivitet. Alle kan være 
med, enten det drejer sig om træ
ning, kamp eller blot leg. Bord
tennis er nemt at arrangere og kan 
udøves af alle på din virksomhed. 
Man kan næsten altid finde plads 
til et bordtennisbord et eller an
det sted på arbejdspladsen. Det 
kan stå permanent placeret, men 
hvis det ikke kan lade sig gøre, er 
det meget let at stille op og væk 
igen.

Der behøves ikke den store 
plads for at komme i gang med at 
spille bordtennis. Faktisk kan man 
nøjes med 7 meter i længden og 
cirka 4 meter i bredden samt en 
loftshøjde på 2,5 meter. Men for 
at få det bedste ud af en bordten
nisbane, skal man nok regne med 
målene 1 0 x 5 x 3  meter som mi
nimum. Der kræves ikke noget 
specielt af selve lokalets udform
ning, men man skal dog sikre sig, 
at der et godt lys over selve bor
det, der ikke blænder i øjnene og 
belyser bordet jævnt.

Det bedste ved bordtennis er, 
at det kan spilles af alle, uanset al
der. Bordtennis er en oplagt fir
maidrætsaktivitet, idet man kan 
drage hele familien ind i spillet.

I forbindelse med bordtennis
kampagnen vil den lokale firma
idrætssammenslutning, i samar
bejde med den lokale INTER-

SPORT-forhandler, arrangere en 
firmaturnering under navnet 
»KANTINE-CUPPEN«. Det er en 
holdturnering, hvor hvert hold 
skal bestå af 3 personer. »KAN
TINE-CUPPEN« spilles i de en
kelte deltagende firmaer med bå
de ude- og hjemmekampe, hvis 
det er muligt. De nærmere regler 
om netop Jeres lokale udgave af 
KANTINE-CUPPEN« kan I få 
ved en henvendelse til den lokale 
sammenslutning eller hos byens 
INTERSPORT-forhandler. Det
te gælder naturligvis kun i de by
er, hvor »CUPPEN« arrangeres. 
Nærmere oplysninger herom kan 
I få ved en henvendelse til Dansk

Firmaidrætsforbund. Se adresse 
og telefonnummer på side 2.

Som afslutning på vinterens ak
tivitet inviteres alle interesserede 
hold til en weekend-udgave af 
»KANTINE-CUPPEN« -  et bord
tennisstævne, hvor der skal spilles 
masser af bordtennis, samtidig 
med, at der rigtig skal hygges. 
Dette vil man høre mere om i lø
bet af vinteren. Endvidere udsen
des der inden længe en folder til 
alle sammenslutninger, der i en
keltheder fortæller mere om den 
spændende bordtenniskampag
ne. Kontakt din sammenslutning 
eller DFIF, hvis du vil vide mere 
om kampagnen. -  jr.
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Med stortromme i en dansk 
langbåd med 22 svenskere 
i Stockholms skærgård

Det var en af de spændende 
oplevelser, aktivitets
udvalgets formand, Kaj Lar
sen, DFIF, kom udfor, da 
han i Sverige deltog i et kur
sus for uddannelses
ansvarlige arrangeret a f det 
svenske firmaidrætsforbund 
Kor pen.

Dansk Firmaidrætsforbund har 
gennem flere år haft udbytterige 
aftaler med broderorgan isat io
nerne i Norge, Norges Bedrifts
idrætsforbund, og Sverige, Kor
pen, om udveksling af deltagere 
på kurser og lejre.

Således bydes hvert år en dansk 
familie på en uges familielejr i 
Norge, og hvert år kan forbundet 
sende to deltagere på ugekurser i 
gymnastik eller motion på for
skellige uddannelsestrin efter eget 
valg i Sverige.

Disse tilbud bliver som regel 
udnyttet på den måde, at de, der 
bliver valgt til at deltage, har gen
nemgået f.eks. familiemotions
kurser, og som en slags yderligere 
kvalifikation efter kurset kan for
ventes at udnytte ny viden og in
spiration i firmaidrætssammen
hæng.

1 år var kursustilbuddet fra 
Korpen i Sverige udvidet til at 
omfatte et særligt kursus for ud
dannelsesansvarlige (kursuslede
re og -arrangører), og her kunne 
jeg deltage i kraft af, at jeg tidlige

re har gennemgået motionsleder
kursus trin 2 og 3 i Sverige.

Det var et meget relevant kur
sus for mig, idet jeg som formand 
for aktivitetsudvalget er med til at 
rekruttere nye (familie)motions- 
ledere.
Vejret, som indtil dagen før kur
susstarten ikke havde været for 
godt i Stockholmsområdet, hvor 
kurset fandt sted, var fantastisk 
flot hele kursusugen, og selv om 
jeg er overbevist om, at jeg havde 
solskinnet med fra Danmark,

hævdede kursusledelsen, at man i 
hvert fald havde haft et lignende 
vejr under kurserne i de sidste 13 
år.
Min gruppe bestod af 18 deltage
re, der repræsenterede pause
gymnastik, motionsgymnastik, 
ungdomsidræt og motionsidræt. 
Den sidstnævnte gren var der, jeg 
hørte til.
Det fyldige og meget alsidige ske
ma var passende sammensat af 
teoretiske og praktiske lektioner, 
dygtigt koordineret af gruppens

G e n n e m  s m å d a n s e  læ r te  m a n  h in a n d e n  r ig t ig  a t k e n d e . F o r r e s t  i h il le d e t  e r  d e t  
K a j  L a r s e n , d e r  t i l  ta k t fa s te  k la p s a lv e r  læ r e r  en a f  d e l ta g e r n e  b e d r e  a t  k en d e .
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K a j  L a r s e n s  b å d  læ g g e r  f r a  k a j, o g  a l le  e r  s ta d ig  tø rr e . K a j  L a r s e n  s e s  f o r r e s t  
m e d  d en  la n g e  » sty rp in d« . B a g e s t  s e s  »O da« m e d  s to r tr o m m e n .

tre ledere (instruktørerne); men 
hvor deltagerne i øvrigt selv ar
bejdede aktivt. F.eks. var alle de 
praktiske lektioner forestået af 
deltagerne fra de respektive gre
ne.

Lektionerne skal ikke beskri
ves i enkeltheder; men det kan 
nævnes, at der var lektioner i un
dervisningsmetodik, lektionsana
lyse- og tilrettelægning, pædago
gik og gruppepsykologi afpasset til 
deltagernes praktiske gøremål.
Andre aktiviteter
Samtidig med dette kursus afvik
ledes samme sted de enkelte gre
nes lederkurser trin 3, og efter 
»skematid« arrangerede de for
skellige grupper forskellige aften
aktiviteter som f.eks. motionsbin
go, folkedans, forhindringsgang 
for blinde og lignende, så man var 
aktiveret på en alsidig måde til 
langt ud på aftenen.

Toppen af disse aftenindslag 
var naturligvis, da jeg styrede en 
dansk langbåd med 22 svenske 
kammerater ved årerne og »Oda« 
ved stortrommen til at markere 
åretagene først i mål efter en for
rygende tur på 900 meter i den 
stockholmske skærgård.

Det må også her fremhæves 
som en absolut fantastisk og ma
lerisk oplevelse, da samtlige kur
susdeltagere var med en gammel 
skærgårdsdamper på kursusledel
sens 3 timers sight-seeing mellem 
nogle af de mere end 20.000 store 
og små øer, der danner den stock
holmske skærgård.

På kursus 
i Sverige

Udbytte
Det var helt sikkert et givende 
kursus for alle deltagerne; men på 
grund af den meget intensive uge, 
har man dårligt nok nået at efter
prøve det indlærte. Det må gøres, 
når man er kommet hjem og skal 
virke på sit eget felt igen. Det var 
derfor en udbredt opfattelse 
blandt såvel kursister som blandt 
instruktører, at det ville være for
målstjenligt at følge sådanne kur
ser, hvor man virkelig satser på 
deltagernes indsats bagefter, op 
med årlige eller hvert andet årlige, 
weekends for de uddannede, hvor 
de fik lejlighed til at diskutere er
faringerne af arbejdet med de fæl
les ting, de havde gennemgået på 
kurserne, og hvor Korpen (eller 
en anden organisation) samtidig 
fik lejlighed til at præsentere nye 
materialer, tanker og ideer, der 
var fremme i tiden, for de perso
ner, der lokalt skal bringe bud
skaberne ud blandt medlemsska
rerne.

Efter snak med kursusledelsen 
er jeg overbevist om, at man fra 
Korpens side har noget sådant i 
tankerne, og såfremt det realise
res, vil jeg da håbe, at såvel Kor
pen som DFIF tænker på mig.
Fremover
Når man deltager i sådanne eller 
lignende arrangementer, møder 
man mange nye mennesker og får 
en del nye ideer og impulser, som 
man kan anvende umiddelbart el
ler lade dem virke som inspira
tion til det videre arbejde på sit 
område.

Jeg mener, at det er værdifuldt 
for DFIF at tage imod disse til
bud om deltagelse i kurser hos vo
re nordiske naboer, og det er et 
specielt ønske, at mindst én af de 
årlige pladser tildeles medlemmer 
af forbundets aktivitetsudvalg, der 
jo hele tiden bør have så megen ny 
inspiration som muligt, som kan 
udmøntes i spændende aktivitets
tilbud til DFIF's medlemsskare.

Kaj
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Firmaidrætten kan ikke undvære 
landsstævnerne
-  Men vi må ind i mellem også stoppe op og gøre status, for at se lidt på fremtiden, 
understreger Jørn Godt, Kolding, som er nyvalgt medlem i forbundsstyrelsen.

Som omtalt i sidste nummer af 
FIRMAIDRÆT blev Kolding 
Firma Sports formand Jørn Godt, 
nyvalgt til forbundsstyrelsen på 
forbundets repræsentantskabsmø
de i april 1984.

Jørn Godt er 40 år og overassi
stent ved Kolding kommunes skat
teforvaltning. Han er gift med 
Mona, og de har to børn. Han 
startede sin firmaidrætskarriere i 
1961 og har lige siden beskæftiget 
sig med firmaidræt på ledelses
plan.

FIRMAIDRÆT har i forbin
delse med valget haft en samtale 
med det nyvalgte forbundsstyrel
sesmedlem.

Ingen deciderede 
mærkessager

-  Hvorfor siger man ja til at la
de sig vælge ind i styrelsen?

-  For det første blev jeg spurgt, 
om jeg havde lyst. Og det havde 
jeg, så efter at have tænkt lidt over 
det, sagde jeg ja. Også for at prøve 
lidt andet, idet mine tidligere op
gaver på forbundsplan primært 
har været koncentreret omkring 
idræt.

-  Har du specielle mærkesager, 
som står dit hjerte nær?

-  Nu er det hele så nyt, men de
ciderede mærkesager har jeg ikke. 
For mig er firmaidræt som helhed 
det primære. Jeg har naturligvis 
nogle holdninger til bl.a. de ar- 
bejdsledige og problematikken 
omkring fagforeninger/brancher 
og boligforeninger. Jeg er af den

konservative type, der fortsat me
ner, at det er arbejdspladsen, som 
må være det grundlæggende ima
ge for firmaidrætten. Men vi skal 
naturligvis hele tiden være vågne 
overfor nye tiltag og de strømnin
ger, der rører sig i samfundet om
kring os, understreger Jørn Godt.

-  Der har igennem tiderne væ
ret røster fremme om at afskaffe 
forbundets landsstævner. Hvad er

din mening om disse tanker?
-  Det mener jeg ikke, man skal. 

For mig at se, er idrætten det 
grundlæggende element i forbun
det. Jeg mener heller ikke, at fir
maidrætten kan undvære lands
stævnerne. Det synes jeg flere til
kendegivelser vidner om. Men 
hvis man skal imødekomme no
gen af de tanker, der taler for no
get andet, kunne man jo forestille

F o r b u n d s s ty r e ls e n s  n y e  m e d le m , J o rn  G o d t ,  K o ld in g .
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sig, at man igen begyndte at afvik
le »Firmaidrættens Dag«, altså en 
slags kom-og-vær-med-stævne, 
som vi har set det praktiseret tidli
gere. Men en anden mulighed er 
også de træfstævner, som man 
rundt omkring er begyndt at ar
rangere. De er jo netop bygget op 
omkring samvær med aktiviteter 
for hele familien.

Landsdelsstævner
Når det drejer sig om vore 

landsstævner, så mener jeg heller 
ikke, at de må strække sig over 
mere end een weekend. Og det 
skal bl.a. ses i relation til økonomi
en. Vi skal nemlig passe på, at det 
ikke bliver så dyrt at deltage i vore 
landsstævner, at ingen har råd til 
at deltage.

Man kunne jo også forestille 
sig, at man afholdt nogle lands
delsstævner med mulighed for at 
kvalificere sig til landsstævnerne. 
På den måde fik man flere i aktivi
tet, end tilfældet er i dag, hvor 
man kun afholder kredsstævner 
som kvalificeringsgrundlag.

-  Hvad mener du om tankerne 
med helt at udelukke de aktives 
deltagelse i firmaidrætten?

-  Det er jeg imod. Jeg ved af er
faring, at der, hvor jeg har været 
med til at starte en firmaidræts
klub, er den de Heste gange blevet 
startet af en eller flere aktive. Det 
er ikke et spørgsmål, om man er 
aktiv eller ej. Det er et spørgsmål, 
om man har øje for firmaidrættens 
idégrundlag. Den begrænsning, vi 
har i dag ved kreds- og landsstæv
ner, føler jeg er rimelig. Og den 
regulerer jo i mange tilfælde også 
sig selv.

-  Gør forbundet efter din me
ning nok for de arbejdsløse?

-  Jeg mener afgjort, at vi skal 
gøre noget ved dette problem. 
Men det er også min opfattelse, at 
det må starte og ske ude i sam
menslutningerne. Så må vi hen ad 
vejen få tilpasset forbundets og 
sammenslutningernes love såle
des, at de arbejdsledige også kan

deltage ved kreds- og landsstæv
ner på længere sigt.

-  Har DFIF efter din mening 
formået at følge med udviklingen i 
forhold til de øvrige organisatio
ner?

-  Jeg hører ind imellem til 
blandt dem, der vil råbe vagt i ge
vær. Men mange gange kan man 
godt få den opfattelse, at det går 
for stærkt. Jeg mener nok, vi har 
formået at følge med. Men vi må 
ind imellem også stoppe op og gø
re status og se lidt på fremtiden. 
Men jeg mener også, man skal 
passe en lille smule på, ikke blot at 
sætte aktiviteter i gang for aktivi
teternes skyld. Vi skal hele tiden 
være opmærksom på, at hver 
gang vi sætter en ny aktivitet i 
gang, følger der også mere arbejde 
med. Det kan derfor godt bevirke, 
at vi kvæler nogle frivillige ledere, 
og det kan jo ikke være meningen.

Tanken skal modnes
-  Er forbundets konsulenttjene

ste fuldt udbygget?
-  Nej, det mener jeg ikke. En 

fuldt udbygget konsulenttjeneste 
er for mig at se først tilendebragt, 
når vi har fået ansat konsulenter 
på kredsplan. Men det vil tage sin 
tid af flere årsager. Måske i første 
omgang på grund af økonomien, 
men dernæst skal tanken også 
først modnes, og det er den langt 
fra på nuværende tidspunkt. På 
forbundsplan er ansættelsen af en 
foreningskonsulent for Fyn og 
Sydjylland nært forestående. Det 
næste skridt på dette område må 
være, at man også får en fuldtids
konsulent for området øst for Sto
rebælt samt en fuldtidsredaktør til 
bladet og andre PR-mæssige op
gaver, mener Jørn Godt.

-  DFIF-Centret i Oksbøl har si
den købet været genstand for de
bat. Der har været røster fremme 
om at sælge centret. Hvad er din 
mening om det?

-  Jeg mener, det er i orden, at 
vi har centret. Også selv om det 
koster os nogle penge. Med den 
økonomi, forbundet har i dag, bå-

Inter
view

de bør og skal vi have råd til at be
holde centret. -  Beliggenheden 
kan vi måske diskutere. Men jeg 
tror ikke, uanset hvor centret var 
placeret i landet, at belægningen 
og regnskabet ville blive meget 
bedre. Jeg vil stille mig tilfreds 
med, hvis man var i stand til at få 
driften til at løbe rundt og hvile i 
sig selv. Så gjorde det ikke noget, 
at underskuddet udviste et beløb, 
der svarede til renter og afdrag, 
understreger Jørn Godt.

-  Hvordan ser du på fremtiden 
for firmaidrætten?

-  Medlemstallets størrelse bety
der for mig mindre. Men grund
elementet i DFIF’s formålspara
graf må fortsat være arbejdsplad
sen. Primært efter vi er kommet 
på tipsloven, har vi fået en vældig 
stor, skal vi kalde det en sektor, 
der hedder aktivitetsudvalget. Her 
ser man ikke så meget på love og 
regler. Der er uanede muligheder 
at tage fat på, og dem skal der ar
bejdes videre med.

En anden ting, vi også skal væ
re opmærksom på, er, de arbejds
ledige og førtidspensionisterne 
samt problematikken om fagfor
eningerne. Vi skal have fundet ud 
af, hvordan vi bedst muligt får 
dem indpasset videre op i hele 
DFIF-systemet. Boligforeninger 
er jeg principielt modstander af, at 
man optager på lige fod med fir
maklubber. Hvis de skal optages 
på lige fod med firmaklubber, skal 
forbundet have ændret navn in
den, understreger Jørn Godt i sin 
slutbemærkning. -jr.
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Gennemførte 3 nordiske 
motionscykelløb på 1.200 km 
i løbet af 14 dage

Kurt Kristiansen, Vording
borg, brugte sin sommer
ferie til formålet. For sin be
drift modtog han motions
cyklisternes eftertragtede 
nordiske diplom

Skandinavialoppet er navnet på 
den største nordiske motionscy
kelkampagne. Den afvikles hvert 
år med et løb i Sverige, Norge, 
Finland og Danmark. For at få til
delt Skandinavialoppets diplom 
kræves det, at man efter nogle 
fastlagte regler har deltaget og 
gennemført mindst 3 af disse løb 
indenfor en 2-årig periode.

Om det er rekord vides ikke, 
men det er i hvert fald en kends
gerning, at Kurt Kristiansen fra 
Vordingborg har gennemført 3 af 
de nordiske motionscykelløb i lø
bet af 14 dage og derved erhver
vet sig motionscyklisternes efter
tragtede nordiske diplom for sin 
gennemførelse og deltagelse i 
Skandinavialoppet.

Kurt Kristiansen deltog i det 
svenske »Våtternrundan« på 300 
km, det norske »Den store styrke
prøve«, som er obligatorisk for al
le for at erhverve diplomet, på 560 
km samt det danske »Sjælland 
Rundt« som var på 315 km.

Kurt Kristiansen er en særde
les aktiv både firmaidrætsudøver 
og leder i Vordingborg. Flan er 
formand for skydeafdelingen i 
Vordingborg Firma Sport samt be

styrelsesmedlem i Amtshospita
lets idrætsforening, hvor han til 
daglig er ansat. Derudover har 
han i de sidste par år hjulpet til 
ved afviklingen af DFIF’s cykel
kampagne i Vordingborg.

Det er hovedsagelig skydnin
gen, der har Kurts store interesse. 
Men også badminton bliver der 
tid til at spille om vinteren. Endvi
dere er det også værd at bemær
ke sig, at Kurt Kristiansen i de sid

ste 19 år har taget Idrætsmærket 
17 gange, hvoraf de 15 er guld
mærker.

Kurt Kristiansens interesse for 
at cykle, startede for mere end 20 
år siden, hvor han var licensryt
ter. Men et par færdselsuheld med 
cyklen på nøjagtig samme sted 
begge gange satte en omkring 20- 
årig stopper for hans videre delta
gelse i cykelløb. Det var faktisk 
DFIF’s cykelkampagne i Vor-

K u r t  K r is t ia n s e n  g iv e r  s in  c y k e l  e t  v e lfo r tje n t o g  n ø d v e n d ig t e f te rsy n .
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dingborg i 1981, der satte mig i 
gang igen, fortæller Kurt Kristi
ansen.

-  Er det overhovedet nødven
digt at træne for at deltage i et mo
tionscykelløb?

-  Helt afgjort. En forudsæt
ning for at deltage i et motionscy
kelløb er, at man møder velforbe
redt. -  Jeg vil ikke tilråde nogen at 
deltage i de nævnte nordiske cy
kelløb uden at have trænet et sted 
mellem 2.000-3.000 km, idet der 
sker så mange ting rent fysisk og 
psykisk med ens krop.

-  Hvor meget træner du?
-  Op til de store motionscykel

løb træner jeg en 2-3 gange om 
ugen sammenlagt 250-300 km.

-  Hvad kræver det af cykel?
-  En ganske almindelig turist

cykel med mindst 3 gear kan man 
godt klare sig med ved at deltage i

f.eks. Sjælland Rundt. Men jeg vil 
da godt indrømme, at langt de fle
ste deltagere har flere gear på de
res cykel. Jeg har selv 12 gear, 
men brugte kun 4 af dem i Sjæl
land Rundt. I de tre nævnte løb, 
Kurt Kristiansen var med i, del
tog sammenlagt godt 21.000 cyk
lister.

-  Hvordan får man rent tid
mæssigt mulighed for at deltage i 
3 løb i løbet a f 14 dage -  også den 
lange afstand taget i betragtning?

-  Det kræver en familieind
sats. Det kan egentlig kun lade sig 
gøre, når man kombinerer ferie og 
cykeltur, fortæller Kurt Kristian
sen, der sammen med sin kone, 
Birgit, tilbragte sommerferien i år 
på denne måde. Mens Kurt var 
ude at cykle, passede Birgit fami
liens telt på campingpladsen. Hun 
er ikke selv langturscyklist, men

cykler gerne med på hjemme
fronten.

-  Hvad har det kostet dig at del
tage i de 3 løb, når vi ser bort fra 
det rent materielle?

-Omkring 2.500 kr.
Den nordiske og danske cykel

kampagne er vel overstået for i år. 
Men i Vordingborg kører man 
fortsat flere ture om ugen på for
skellige distancer. Tilslutningen er 
pæn, og arrangementerne afvik
les i lighed med DFIF’s cykel
kampagne sammen med Dansk 
Cyklist Forbund, med hvem man 
har et fantastisk godt samarbejde i 
Vordingborg, understreger Kurt 
Kristiansen. Han opfordrer end
videre meget stærkt andre til at 
deltage i de nordiske motionscy
kelløb, da det er en stor og skøn 
oplevelse, slutter Kurt Kristian
sen. -jr.

Faxe kommune 
har modtaget 
firmasporten positivt

Som omtalt andet sted i bladet har 
Faxe Firma Sport overtaget et 
kommunalt initiativ, der tilbyder 
arbejdsledige og efterlønsmodta
gere idræts- og motionsaktiviteter 
i dagtimerne. Det er en prisvær
dig opgave at påtage sig, når man 
tager sammenslutningens alder i 
betragtning. Den blev stiftet den 
26. april 1983.

Trods sin unge alder har Faxe 
Firma Sport fået en positiv mod
tagelse af de kommunale myndig
heder. Det gælder både, når det

drejer sig om økonomisk tilskud 
samt ved tildeling af diverse faci
liteter. -  Og sidst, men ikke mindst 
ved overtagelsen af det kommu
nalt startede projekt for arbejds
ledige og efterlønsmodtagere.

- Jeg må sige, at vi har fået en 
helt fantastisk modtagelse af kom
munen, men også af pressen, un
derstreger sammenslutningens 
formand, Michael Stenberg. -  Det 
havde jeg naturligvis også håbet 
på, men når man så den ene gang 
efter den anden hører om de pro

blemer, andre og langt ældre sam
menslutninger slås med, så har vi 
simpelthen fået en ønskestart. Så
dan burde det også være, idet der 
er et udækket behov på motions
området, der henvender sig til ar
bejdskammeraterne og hele fami
lien.

-  Hvad var baggrunden for, at / 
var interesseret i at overtage det 
kommunale tilbud til de arbejds
ledige og efterlønsmodtagerne?

-  Vi fik på vort første repræ
sentantskabsmøde i foråret 1984 
ændret vedtægterne således, at vi 
åbnede op for de arbejdslediges 
deltagelse i firmaidrættens aktivi
teter, fortæller Michael Stenberg. 
Dernæst havde vi igennem vort 
bestyrelsesmedlem, Jørgen Jen
sen, fået at vide, at de arbejdsledi
ge selv havde givet udtryk for, at 
de ikke ønskede at blive splittet 
ved at skulle motionere i flere for
skellige foreninger. De ønskede at 
være sammen, når de var ude at 
motionere. Og da der ikke var an
dre foreninger i kommunen, som

Fortsættes næste side.
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Faxe Firma Sport's formand, Michael Stenherg, er glad for den positive modta
gelse, sammenslutningen har fået fra flere sider i byen.

kunne tilbyde alle aktiviteter, 
fandt vi det naturligt, at tilbyde 
dem at komme ind under Faxe 
Firma Sport.

Et andet motiv til at blive opta
get i firmasporten har også været, 
at de ledige derved føler, at de be
varer en vis tilknytning til ar
bejdsmarkedet. Der blev sagt ja 
tak til vort tilbud fra såvel de kom
munale myndigheder som de ar- 
bejdsledige.

-  Hvilke aktiviteter vil I tilby
de?

-  I første omgang svømning og 
badminton. Men vi har også pla
ner om gymnastik og bordtennis, 
hvis den fornødne interesse er til 
stede. Men det vil fremtiden vise.

er problemet 
- emblemet?

Emalje emblemer  
Væ vede //
Guldtræ kkeri n 
Selvklæ bende n 
M askinbroderede n
G.K.PEDERSEN ApS
Fuglevadsvej 75. 2800 DK-Lyngby 
Danmark.Telefon: 02-870474,
Telex: 37109 gkp dk.

Vi er meget åbne overfor nye ide
er og tanker, understreger Mi
chael Stenberg.

De arbejdsledige betaler et 
grundkontingent på 25 kr. om året 
til firmasporten. Derudover beta
ler de 5 kr. pr. aktivitet, de møder 
op i pr. uge.

-  Vil overtagelsen af projektet 
ikke betyde øgede arbejdsopgaver 
for bestyrelsen?

-  I starten vil det nok give lidt 
ekstra arbejde, men jeg forventer, 
at vi hen ad vejen får de arbejds
ledige til selv at klare deres pro
blemer. Det gjorde de stort set og
så, bl.a. rent administrativt, da det 
kørte under kommunen, fortæl
ler Michael Stenberg.

På et møde med de arbejdsle
dige og efterlønsmodtagerne præ
senterede Faxe Firma Sport sig 
selv og de tilbudsmuligheder et 
medlemskab åbner op for. Det var

positivt at konstatere, at flere af de 
tilstedeværende var interesseret 
og blev skrevet op til at deltage i 
DFIF’s instruktørkursus i bad
minton.

Flyvende start
Projekt »idræt for arbejdsledi

ge og efterlønsmodtagere« har få
et en flyvende start i Faxe. Det 
første år har de to tilbud badmin
ton og svømning haft et medlems
tal på 100 aktivitetsmedlemmer, 
og man forventer endnu flere, når 
det rygtes, hvor populært det er at 
deltage i aktiviteterne, som tilby
des i formiddagstimerne udeluk
kende baseret på det nævnte kli
entel. Men de arbejdsledige og ef
terlønsmodtagerne er selvfølgelig 
også velkommen til at deltage i 
Faxe Firma Sports øvrige aktivi
teter, slutter Michael Stenberg.

- j r -
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”Bliv et kendt ansigt i  Bikuben, og få mere 
ud a f dine penge ”

Få et godt "adgangskort” til de mange øko
nomiske muligheder, Bikuben kan give dig

Du er færdig med skolen og skal ud at tjene 
penge, begynde dit nye job eller i gang med en 
uddannelse. Så vil du nok stoppe op og tænke 
lidt på, hvordan du får styr på pengene og råd 
til det hele.

Med Bikubens kundekort har du adgangs
kort til mange løsninger. Vi kan hurtigt give dig 
råd og tage nogle kvikke beslutninger.

Som et ekstra plus får du Dankort på bag
siden af kundekortet. Det kan du anvende i en 
lang række forretninger landet over.

Du vil sikkert nikke genkendende til mindst 
ét af disse ønsker:

•  Hvordan får jeg råd til at leve, mens jeg 
tager en uddannelse?

•  Hvordan kan jeg hurtigt få sparet nogle 
penge op og låne endnu mere?

•  Hvordan får jeg råd til et sted at bo, nogle 
møbler eller andre ting?

•  Hvordan får jeg nogle hurtige penge til de 
udgifter, der pludselig kommer?

•  Hvordan slipper jeg for at huske på at be
tale både dit og dat?

Lad os høre dine ønsker
Kom ind og lad os snakke lidt om, hvad vi 

kan gøre for dig. Vi er her for det samme.

(§ ) Bikuben
-vi finder en løsning
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Svensk Firmaidræt med i Aktiv Løberferie:

Motion og samvær lige 
til målstregen

Børn og forældre deltog ofte i samme løbsklasse i Team Önos Jogg.

Turistture, campingliv, 5 da
ge i løb, nye venner, masser 
af samvær, badeliv, fælles
spisning og meget andet var 
hovedingredienserne i en 
uges ophold i Sverige, da 
Korpen Kristianstad (Kor
pen — Firmaidrætten) sam
men med orienterings
klubben Pant Oms og 
Kristianstad Kommune af
viklede den tredie løber- 
ferie-uge ved A hus i Skåne. 
En ferieby beliggende ved 
den svenske østkyst. An
komst søndag d. 8. juli og 
hjemrejse søndag d. 15. juli.

-  Det har vi aldrig prøvet før, 
og det tog da også lidt tid at blive 
enige i familien, om vi i år skulle 
prøve en uges aktiv løberferie, 
fremfor, som vi plejer at tage en 
uge syd på, fortalte Leo Balle fra 
Bov, da Rita og jeg slog vort telt 
op på teltpladsen ved Sånnasko- 
lan.

Vi var ankommet til Åhus i 
Skåne, og skulle de næste seks da
ge deltage i Team önos Jogg -  en 
uges aktiv ferie, med etapeløb fem 
af ugens seks dage.

Marianne og Leo Balle med 
børnene Morten (6 år) og Tina (9

år) var blandt de ca. 50 danske fa
milier, der foranlediget af et par 
artikler i MOTlONS-løberen, var 
samlet til motionsferie sammen 
med godt 1200 svenske motioni
ster.

Nu gjalt det dog først at få det 
lånte telt stillet »campingmæssigt« 
korrekt op. Ved siden af Marian
ne og Leo var Ellen og Christian 
Møller fra Billund i samme ar
bejdssituation med deres lånte 
telt, og under højt humør og man
ge forsøg blev teltstænger og telt
dug til deres hjem de næste dage, 
alt imens der blev fortalt, hvilke 
klasse man nu havde tilmeldt sig i, 
såvel for børnene som for de voks
ne. -  Jo -  der var stemning fra før
ste dag.

Plads til hele familien
Team önos Jogg er Aktiv Ferie. 
Man løber et løb hver dag minus 
onsdag, hvor der er hviledag, og 
med tilmeldingsmulighed i ca. 40 
klasser er der tilbud til alle. Kon
kurrence- og motionsklasser i al
dersinddeling med tidtagning samt 
joggingklasser uden tidtagning. 
Distancer varierende fra 2 km til 
18 km.

Løbene arrangeres lige så pro
fessionelt, som vi kender det her- 
hjemmefra blot med den forskel, 
at her sker det fem ud af seks da
ge i træk. Et imponerende stykke 
arbejde, der kræver ca. 200 frivil
lige hjælpere, som i øvrigt på den
ne måde holder en uges sommer
ferie.
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Samvær
Selv om det er løbsdeltagelsen, 
der er det bærende element -  for 
det er det -  så er opholdet i Team 
önos Jogg en rigtig familieferie.

Der er masser af tid til at være 
turister, nyde de kilometerlange 
badestrande, gå byture og ellers 
nyde lejrlivets mangfoldige glæ
der i hyggeligt samvær med de øv
rige på pladsen. Som tiden gik 
fandt både børn og voksne sam
men og foretog sig forskellige ting. 
På hviledagen blev der eks. arran
geret en stor fællesspisning med 
grillmad og andet godt -  og så blev 
der ellers snakket løb og oplevel
ser i forbindelse hermed.

Spændende løbsruter
De fem etapeløb var geografisk 
spredt fra Åhus i en radius af ca. 
50-60 km, og hertil kom man en
ten i egen bil eller med en arran
gørbus. Løbene, der fortrinsvis 
blev afviklet om formiddagen, gav 
rig lejlighed til at se nærmere på 
de naturskønne områder, man nu 
befandt sig i. Flere medbragte da 
også frokostkurve og fandt min
dre søer, strande o. lign., hvor der 
kunne slappes af efter formidda
gens strabadser. For selv om vi var 
motionister blev der ind imellem 
gået til den.
1. etape (mandag)
var Stadsloppet i Kristianstad
2. etape (tirsdag)
var Vildmarksloppet ved Ekestad
3. etape (torsdag)
var Slottsloppet ved Maltesholm
4. etape (fredag)
var Kontinentalloppet i Dege- 
berga
5. etape (lørdag)
var Jagtloppet i Åhus.

Resultatformidlingen lå helt i 
særklasse. Ca. 30 min. efter man 
var i mål, kunne man se sin tid på 
en håndskrevet resultatliste, og 
når man vendte tilbage til teltlej
ren, hang den i udførlig form på 
EDB-udskrifter. Ved den efter
følgendes morgenkaffe bragte Kri
stianstad Bladet en udførlig re

portage i tekst og foto + hele re
sultatlisten igen. De vidste nok, 
hvad motionisterne ville have.

Samme dag et løb havde fun
det sted, kunne man se det hele på 
video, og foran de to opstillede 
TV-apparater var der konstant 
fyldt op. Hver aften blev afsluttet 
med præmieuddeling i konkur
renceklasserne og masser af lod
trækning i motionsklasserne. Her
udover var der islagkage til alle 
børnene.

Billig ferieform
På teltpladsen var der oprettet en 
købmandsbutik, mini-cafeteria, 
turistinformation, sportsudstil
ling, børnelegeplads, og hver dag 
var der tilrettelagt en tipsprome
nade, hvor deltagelse kun koste
de I kr. Disse forhold var med til 
at holde udgifterne nede for den 
enkelte familie, og med transport 
fra Danmark, teltplads, deltager
gebyr og lommepenge kunne tu
ren gøres for 3000-4000 kr. pr. fa
milie.

I forhold hertil står arrangører
nes budget på knap Zi million, 
med et nettooverskud på ca. 
100.000 kr. Overskuddet var skabt 
på baggrund af sponsorindtægter,

således at deltagerne, uanset over
skuddets størrelse, kunne få en 
billig ferie.

På gensyn
Aktiv løberferie er en utrolig 
spændende oplevelse. Kamme
ratskabet er i højsædet, deltagel
sen i løbene er frivillig, og kondi
en bliver pudset op. Seks dage 
med sol og sommer (og en en
kelt tordennat), hyggestunder med 
teltnaboerne, lidt trætte i lem
merne, men tilfredse og glade, var 
udbyttet af turen. Og med den 
medalje, alle fik for blot at gen
nemføre, hængende hjemme på 
trofæ-tavlen, venter de fleste nu 
spændt på indbydelsen til næste 
år, hvor Team önos Jogg afvikles 
den anden uge i juli.

Da Rita og jeg tog afsked med 
Marianne, Leo, Ellen, Christian 
og alle de andre, for ikke at glem
me Lone Dybdal, med hvem tu
ren var arrangeret sammen med, 
så blev der ikke sagt farvel -  men 
udtrykt et varmt: på gensyn.

Er du interesseret i at få en ind
bydelse, så send navn og adresse 
til DFIF i Svendborg. Så sørger vi 
foi*, at du bliver informeret.

Finn Hagedorn.
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Aktuelle kursustilbud

Badminton I
Instruktørkursus I i badminton af
holdes som følger:

16.-18. november i Oksbøl (S) 
Kursus I er første del af in

struktøruddannelsen, og der ar
bejdes i teori og praktik med spil
lets grundslag, taktik og spillereg
ler.

Kursusgebyret er 450 kr.

Skydning I
Instruktørkursus I i skydning af
holdes som følger:

19.-21. oktober 1984 i Knab- 
strup (0)

26.-28. oktober i Viborg (N) 
2.-4. november i Oksbøl (S) 
Kursus I er første del af in

struktøruddannelsen, og der ar
bejdes i teori og praktik med rif
felskydningens grundelementer 
(kun 15 m) samt våbentilladelse og 
sikkerhedsbestemmelser. 

Kursusgebyret er 450 kr.

Bordtennis I
Instruktørkursus I i bordtennis af
holdes som følger:

16.-18. november i Oksbøl 
Kursus I er første del af in

struktøruddannelsen, og der ar
bejdes i teori og praktik med spil
lets grundslag og spilleregler. 

Kursusgebyret er 450 kr.

Lederkursus I
Lederkursus I afholdes som føl
ger:

5.-7. oktober 1984 i Slagelse
(0 )

9.-11. november i Oksbøl (S)
30. nov.-2. dec. i Skive (N) 
Kursus I er første del af leder

uddannelsen, og der arbejdes med 
talerteknik i teori og praktik samt 
i nogen omfang med notat- og re
feratteknik.

Kursusgebyret er 500 kr.

Kursus i
foreningsarbejde
Kursus i foreningsarbejde afhol
des som følger:

17.-18. november i Oksbøl 
Kurset henvender sig til alle, 

der er begyndt på foreningsarbej
de, eller som kunne tænke sig at 
gå i gang med et sådant arbejde. 
Der arbejdes med, på grundlæg
gende niveau, hvordan man får en 
forening til at køre. Kurset gen
nemføres som et samlet for
eningsår og behandler bl.a.: for
eningsstruktur, generalforsam
ling, regnskab, tilskudsordninger, 
pressekontakt og bestyrelsesar
bejde.

Kursusgebyret er 325 kr.

Foreningsjura/
dirigentkursus
Kurset afholdes som følger:

24.-25. november i Oksbøl 
Kurset henvender sig især til 

foreningsformænd, bestyrelses
medlemmer og dirigenter.

På kurset arbejdes der i teori og 
praktik med juridiske forenings

spørgsmål samt dirigentens opga
ver, generalforsamlingens afvik
ling og afstemningsmetoder m.m. 

Kursusgebyret er 325 kr.

Startkursus i 
bladarbejde
Startkursus i bladarbejde afhol
des som følger:

26.-28. okt. 1984 i Nees (v. Hol
stebro)

26.-28. okt. 1984 i Hillerød 
Kurset henvender sig til nybe

gyndere, og der arbejdes med 
planlægning af blad, interview- og 
spørgeteknik, tekniske bladmu
ligheder, foto- og billedbeskæ- 
ring, lay-out m.m. Kurset er et 
»forkursus« til bladkurset i Fugl- 
søcenteret i november måned. 
Kurset gennemføres i samarbejde 
med DDGU.

Kursusgebyret er 425 kr.

Bladkursus
Bladkursus afholdes som følger: 

16.-18. november i Fuglsøcen- 
tret

Bladkurset er et videregående 
kursus, der henvender sig til ikke- 
begyndere indenfor bladarbejde. 
Der vil blive arbejdet med følgen
de: Lay-out, reportageteknik, ra
dio, interviews, billedbeskæring. 
Deltagerne kan få mulighed for 
selv at sammensætte skema. -  
Kurset gennemføres i samarbejde 
med DDGU.

Kursusgebyret er 475 kr.
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Fotokursus
Fotokursus afholdes som følger: 

16.-18. november i Grindsted 
Der tilbydes to linier:
I: Fototeknik for begyndere. 

Der arbejdes med de grundlæg
gende principper.

II: Billedjournalistik, for ikke- 
begyndere med et vist kendskab 
til spejlreflexkameraer. Kurset 
gennemføres i samarbejde med 
DDGU.

Kursusgebyret er 475 kr.

Til orientering
Hvor ikke andet er anført, sker til
melding gennem sammenslutnin- 
gen/kredsen til DFIF’s kontor se
nest 30 dage før kursets afvikling.

Kursusfolder med detaljerede 
oplysninger om kursernes formål, 
indhold, mål samt generelle be
stemmelser for deltagelse på 
DFIF’s kurser kan fås ved sam
menslutningerne.

Kurser, der er angivet ved et in
deks (N, S, 0), er forbeholdt del

tagere med bopæl i: (N) = de fire 
nordjyske amter, (S) = de tre søn
derjyske amter og Fyns amt, (0) = 
amterne øst for Storebælt.

Dispensation for denne be
stemmelse kan gives af kursusud
valget, hvis særlige omstændighe
der taler herfor. Kontakt udval
gets konsulent, Peter B. Jensen, 
på Dansk Firmaidrætsforbunds 
kontor, tlf. (09) 22 55 92.

Man skal bl.a. på kursus fordi:

Man lærer både nye ting og 
mennesker at kende

I Danmark foregår der megen 
kursusvirksomhed. Hvad er så år
sagen til al denne virksomhed?

Ja, den store aktivitet sker med 
henblik på, at mennesker skal dyg
tiggøre sig ved at deltage aktivt i 
forskellige kurser.

Videreuddannelsen sker for, at 
mennesker skal blive bedre til de
res arbejde.

Med arbejde menes der i den 
forbindelse erhvervsmæssigt eller 
interessemæssigt arbejde.

Interessemæssigt kan det være 
partipolitisk, fagpolitisk eller ar
bejde i idrættens tjeneste, for blot 
at nævne nogle af de enkelte akti
viteter på det interessemæssige 
område.

Ser vi på det idrætslige område, 
kan man igen groft dele kursusak
tiviteterne op i: »færdighedskur
sus« og »holdningsprægede kur
sus«.

I Dansk Firmaidrætsforbunds 
regi er vi i den heldige situation, at 
forbundet kan tilbyde (i et par til
fælde i samarbejde med en anden 
idrætsorganisation) kurser af beg
ge slags.

Ser vi på »færdighedskursus«, 
kan forbundet f.eks. tilbyde in
struktøruddannelse som instruktør 
i badminton, bordtennis, skydning 
og pistol.

På det »holdningsmæssige« om
råde kan forbundet tilbyde kursus 
som lederkurser I -  II -  III (det er 
kursus, hvor deltagerne lærer tale- 
teknik, møde/diskussionsledelse, 
forhandlingsteknik m.m.), kursus i 
foreningsarbejde (et kursus, hvor 
deltagerne får et indblik i princip
perne med hensyn til arbejdet i 
foreningsbestyrelser, udvalg
m.m.), kursus i foreningsarbejde, 
foreningsjura, dirigentvirksomhed 
(et kursus, hvor man går i dybden

med nogle af de juridiske proble
mer, der er/kan opstå i en for
ening).

Der er forskellige kurser i blad
virksomhed, herunder fotoarbej
de.

Endelig formidler forbundet el
ler din kreds kontakt til den sted
lige sparekasse, såfremt din sam
menslutning og/eller kreds ønsker 
at starte økonomikursus (væsent
ligt for kasserer, formænd og revi
sorer) i området, hvor du bor.

Hvorfor skal man i det hele ta
get gå på kursus?

Jeg mener, svaret er givet oven
for, men jeg skal til slut tilføje, at 
man ved at deltage i kursusvirk
somhed, både lærer nye ting og -  
ikke mindst -  nye mennesker.

Og det er vel i grunden ikke så 
galt. Arne Jørgensen.
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Postbesørget blad

Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. (09) 22 55 92.

14.000 KR. TIL HAL 2
FKS-Odense, der på nuværende 
tidspunkt råder over egen hal, ar
bejder på livet løs for at skaffe 
midler til opførelse af hal nummer 
2. Og anstrengelserne ser nu snart 
ud til at kunne blive belønnet, da 
det fra pålidelig kilde er blevet op
lyst, at man påtænker at starte 
byggeriet i foråret 1985. Sidste år 
startede støtteforeningen under 
FKS et midnats-fodbold-show til 
fordel for opførelse af hal 2. Stæv
net blev en succes og gav et over
skud på godt 12.000 kr. Et lignen
de arrangement er blevet afviklet i 
år -  og med endnu større succes. 
Stævnet startede kl. 22.30 og slut
tede først hen på de tidlige mor
gentimer. Der deltog 40 firma
hold, og mange af dem havde fulgt 
opfordringen til at klæde sig ud. 
Men det var ikke fodbold det he
le. Der var et hav af andre moti
onsaktiviteter i andre af hallens lo
kaler -  også til fordel for hal 2.

Arrangørerne kan glæde sig 
over et godt arrangement rent af
viklingsmæssigt, men så sandelig 
også rent økonomisk. Da regnska
bet var gjort op, viste arrangemen
tet nemlig et overskud på godt 
14.000 kr., som ubeskåret går til 
opførelse af firmaidrætshal num
mer 2 i Odense. -  Et utraditionelt 
arrangement, men det kan der alt
så også være penge i!

43 IDRÆTSMÆRKETA
GERE I RINGSTED
Ringsted Firma Sport har holdt 
afslutning for årets idrætsmærke

tagere. Ikke færre end 43 perso
ner har i 1984 erhvervet idræts
mærket under Ringsted Firma 
Sport. Det er et særdeles flot re
sultat set ud fra et firmaidræts
synspunkt. Det er fjerde år, man 
har denne aktivitet på program
met. Den er blevet meget popu
lær i Ringsted, og deltagerantallet 
stiger stødt år for år. Det skyldes 
udelukkende to dygtige og initia
tivrige instruktører, Lis og Fred
dy. De lægger stor vægt på, at det 
skal være en rigtig familieaktivi
tet, hvor både far, mor og børn 
kan slå deres folder sammen, 
fremgår det af sammenslutnin
gens medlemsblad..

Man kan vist roligt sige, at dette billede er korrekt placeret! Som det tydeligt 
fremgår af billedet, står man hinanden nær på Korpens lederkurser, understreger 
aktivitetsudvalgets formand Kaj Larsen, efter hjemkomsten fra Sverige.


